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Inleiding 
Het jaar 2007 was een jaar met hoogte- en 
dieptepunten voor de CDA Statenfractie Zuid-
Holland. De verkiezingsoverwinning in maart was 
de spannende ontknoping van maandenlang 
campagnevoeren.  Niet lang daarna deelden wij 
met elkaar grote bezorgheid over de gezondheid 
van lijsttrekker Asje van Dijk. Aan het einde van 
het verslagjaar was Asje gelukkig zover hersteld 
dat hij zijn taken gedeeltelijk weer kon oppakken. 
 

 

De nieuw aangetreden fractie heeft in 2007 een 
start gemaakt met het realiseren van de punten uit 
ons verkiezingsprogramma. Daarbij laten wij ons 
leiden door de grondslagen van het CDA, die 
gebaseerd zijn op onderlinge betrokkenheid en 
solidariteit. 
 
Hans Démoed 
Fractievoorzitter 
 

 

Terugblik statenverkiezingen 
Bij de statenverkiezingen van 7 maart 2007 is het 
CDA in Zuid-Holland de grootste partij geworden 
met 13 van de in totaal 55 statenzetels. 
Voorafgaand aan deze verkiezingsoverwinning 
werd onder aanvoering van lijsttrekker Asje van 
Dijk maandenlang een intensieve verkiezings-
campagne gevoerd.   
Onder het motto "Asje om Zuid-Holland geeft!" 
werden ruim 80 werkbezoeken, activiteiten en 
debatten met jong en oud in de hele provincie 
georganiseerd, dit om de onbekendheid bij de 
kiezers over de provincie zoveel mogelijk weg te 
nemen. De goede uitslag van de verkiezingen wijst 
erop dat de CDA boodschap in het 
verkiezingsprogramma "Vertrouwen in Zuid-
Holland, Vertrouwen in elkaar" uitstekend is 
overgekomen. 
 
 

         
 

Afscheid 
Na de verkiezingen werd afscheid genomen van 
gedeputeerde Leen van der Sar, fractievoorzitter 
Hans Klein Breteler, statenleden Ad den Besten, 
Anton van Dam, Martijn de Haas, Hans Klein, Jaap 
Klein, Edward de Lanoy, Jan Potharst, Michel 
Santbergen en Hermine Taal en fractiemedewerker 
Margreet Aangeenbrug. Het afscheid vond plaats 
tijdens het jaarlijkse fractieuitstapje, ditmaal in de 
omgeving van Gouda. 
 

 
 

 

 

Coalitieakkoord    
In april werd het coalitieakkoord "Duurzaam 
denken, dynamisch doen" door de coalitiepartijen 
CDA, VVD, PvdA en CU/SGP gepresenteerd. De vier 
hoofdthema's van dit akkoord hebben betrekking 
op: 
- Een gezonde, veilige en aantrekkelijke 

leefomgeving 
- Integrale bereikbaarheid 
- Duurzame economische ontwikkeling 
- Maatschappelijke participatie.  
Namens het CDA werden Asje van Dijk en Manita 
Koop benoemd als gedeputeerde in het College van 
GS. In juli werd Govert Veldhuijzen benoemd als 
tijdelijk gedeputeerde in verband met de door 
ziekte voor langere tijd afwezige Asje van Dijk. 
 
 

    
Asje van Dijk   Manita Koop 
Gedeputeerde   Gedeputeerde 

  
 

De gang van zaken rond de 
Eerste Kamerverkiezingen, 
waarbij Hans Klein Breteler met 
voorkeurstemmen werd 
gekozen, zorgde voor veel 
ophef binnen de partij. Er werd 
een commissie ingesteld, die 
voorstellen zal doen voor een 
andere procedure.  

 
 
 
Govert Veldhuijzen 
Tijdelijk gedeputeerde 



 

                     

 

Fractiesamenstelling 
 

 
 
De fractie bestaat uit 13 leden en ziet er na de 
totstandkoming van het College van GS als volgt 
uit: 
 
Fractievoorzitter  Hans Démoed 
Vice-voorzitter  Koos Verbeek 
Fractiesecretaris  Elly van den Bosch 
Penningmeester  Wiebrand Dijkstra 
Leden   Theo Edel 
    Marco Heemskerk 
    Wilbert de Jong 
    Peter Lamers 
    Etienne van Nassau 
    Ton van der Stoep 
    Yaşar Vural 
    Marianne de Wild 
    Kees van der Zwet 
Lijstopvolger   Marischa Kip 
 

 

 

 

Bestuur & Middelen 

 

     
Kees van der Zwet     Etienne van Nassau 
Sectiecoördinator     Commissievoorzitter      

                                      
Marco Heemskerk     Peter Lamers 

 

 
 
 

Investeringen infrastructuur 
De sectie heeft zich na de verkiezingen in eerste 
instantie bezig gehouden met het realiseren van de 
financiering van de investeringen in de mobiliteit 
en het wegwerken van het achterstallig onderhoud 
van de weginfrastructuur. In de vorige 
statenperiode heeft de fractie een andere keuze 
gemaakt in de financiering van grootschalige 
projecten, waarbij investeringen niet worden 
gefinancierd uit reserves, maar met externe 
geldmiddelen. De lasten daarvan drukken door 
middel van afschrijvingen op de begroting. 
Hierdoor kan er de komende tijd met een 
betrekkelijk lage lastenverhoging een impuls 
gegeven worden aan de investeringen in mobiliteit. 
Mede door de inzet van de fractie is voor de 
komende jaren voorzien in een dekking van 
uitgaven voor achterstallig onderhoud van 
infrastructuur en kunstwerken. De onderhouds-
budgetten van de provincie zijn hierdoor meer dan 
verdubbeld.  
 
SMART maken begroting 
Door de sectie is het SMART definiëren van de 
begroting opnieuw aan de orde gesteld. De 
begroting is ingrijpend gewijzigd en analoog aan 
het collegeprogramma ingedeeld. Daarnaast zijn 
de te bereiken maatschappelijke doelen per 
programma benoemd. De wijze waarop deze 
doelen uiteindelijke bereikt dienen te worden zijn 
vervolgens in de begroting verwerkt en financieel 
vertaald. 
 
Herindeling 
Op het gebied van het openbaar bestuur heeft de 
sectie zich vooral bezig gehouden met de 
herindelingdiscussie rond de Zuidplasgemeenten 
en Gouda. In nauw overleg met de Tweede Kamer 
fractie en op basis van het landelijk en provinciaal 
verkiezingsprogramma (vrijwilligheid van onderop) 
is hierbij de koers bepaald. De gemeenten in dit 
gebied worden geconfronteerd met een aantal 
gemeentegrensoverschrijdende opgaven en een 
aantal heeft gekozen voor vrijwillige herindeling. In 
de afsluitende discussie in de Staten heeft het CDA 
verzocht om een kroonbenoemde burgemeester 
voor Waddinxveen. Verder is een dringend beroep 
gedaan op Zoeterwoude om zich te bezinnen op 
haar positie op lange termijn. Tenslotte is aandacht 
gevraagd voor de positie van Gouda. Hierbij is GS 
verzocht om de voortgang te bewaken en waar 
nodig partijen bij elkaar te brengen. 
 

 
 
 
Hans Démoed 
Fractievoorzitter 



 

                     

 

Groen, Water en Milieu 

    
Ton van der Stoep       Marianne de Wild 
Sectiecoördinator      Commissievoorzitter 

    
Wiebrand Dijkstra        Wilbert de Jong 
 
Groene Hart 
Het Groene Hart stond in het middelpunt van de 
belangstelling. Spreken over het Groene Hart is 
altijd de afweging tussen de belangen van de 
agrarische sector en van de ontwikkeling van de 
natuur. Veelal kan dit samengaan maar soms 
ontstaat er een gezonde spanning die veel 
discussie oproept. 
  
Natuurontwikkeling 
Op het gebied van de natuurontwikkeling kwamen 
de veenweidegebieden Krimpenerwaard en het 
gebied bij de Gouwe en de Wiericke op de eerste 
plaats. Daarnaast waren er discussies over de 
Natte As in de Alblasserwaard, de zoute of zoete 
Zuiderdieppolder, de hyacintengrond in de 
Bollenstreek en het nationale landschap de 
Hoeksche Waard. Vele  werkbezoeken en 
intensieve contacten met bestuurders en 
ondernemers in de betreffende gebieden gingen 
vooraf aan de discussie in Provinciale Staten. Ook 
de overzomerende ganzen en de muskusratten 
kregen de aandacht. We hebben een lans gebroken 
voor de subsidiëring van jonge agrariërs en voor 
een bezoekerscentrum in Alphen aan de Rijn, 
echter helaas zonder resultaat. Daarnaast hebben 
we gesproken over de trage grondverwerving in de 
natuurgebieden die niet in het belang is van de 
gevestigde agrarische ondernemers.  
 
Overige punten 
Vanwege de economische belangen  kregen de 
zeevisserij en de glastuinbouw veel aandacht van 
de sectie GWM en MKE. Daarnaast was bij het 
onderdeel water vooral de kustverdediging een 
onderwerp dat de aandacht trok. Op milieugebied 
waren er weinig spectaculaire ontwikkelingen. Er is 
aandacht gevraagd voor het geurbeleid en de 
luchtkwaliteit, maar de integrale discussie staat 
voor 2008 op het programma. 
 
Externe contacten 
In het verslagjaar heeft de sectie een aantal keren 
gesproken met het bestuur van LTO Noord in Zuid-
Holland. Ook was er overleg met ConSept, de 
vertegenwoordigers van diverse natuur-en 
milieuorganisaties. Er is gesproken met de 
Stichting Zuid-Hollands Landschap en met een 
landbouwvoorlichter over de biologische landbouw. 
Ook woonde de sectie de vergaderingen van het 
Agrarisch Platform van het CDA Zuid-Holland bij. 

Mobiliteit, Kennis en Economie 

     
Marco Heemskerk  Theo Edel 
Sectiecoördinator 

     
Koos Verbeek        Marischa Kip  
 
RijnGouweLijn 
Het onderwerp dat toch wel het meeste stof heeft 
doen opwaaien in 2007 is het besluit tot de aanleg 
van de RijnGouweLijn. Het CDA heeft zich sterk 
uitgesproken voor de aanleg volgens het 
bestuurlijk afgesproken tracé door Leiden, indien 
nodig met gebruik van provinciale door-
zettingsmacht. Een meerderheid van de staten 
steunde deze opvatting, waardoor de eerste 
vervolgstappen inmiddels zijn genomen. 
 
Rijnlandroute 
Voor een ander politiek belangrijk project, de 
Rijnlandroute,  zijn in allerlei debatten en 
afstemmingen met lokale vertegenwoordigingen 
van onze CDA- familie de politieke degens gekruist. 
Een democratische meerderheid van de streek wil 
de weg graag aangelegd zien. In 2007 is 
gesproken over de alternatieve tracés en de 
financiering van dit belangrijke project. 
 
Infrastructuur 
In het coalitieakkoord is veel nadruk gelegd op 
onderwerpen die in de commissie MKE behandeld 
worden. Speerpunten zijn het bereikbaarheids- en 
economisch offensief, waarbij vooral het “doen”  
voor ons van belang is. Zo is er steeds grotere 
aandacht voor Meerjarenprogramma Provinciale 
Infrastructuur (MPI) projecten. Vanuit het CDA is 
het initiatief genomen hier nadrukkelijker op te 
sturen. 
 
Overige punten 
Een ander CDA initiatief dat in 2007 is afgerond is 
dat van de zeevisserij. De zeevisserij is door 
toedoen van het CDA op de Zuid-Hollandse 
politieke kaart gezet.  
Andere plannen  die door de commissie MKE zijn 
vastgesteld zijn het fietsplan en het halteplan. Ook 
is er vanuit het CDA veel aandacht geweest voor 
de concessieverlening voor het openbaar vervoer 
in Zuid-Holland Noord en de kaders die hiervoor 
gesteld moeten worden. 



 

                     

 

Onderzoek van de Rekening 

    
Elly van den Bosch   Kees van der Zwet 
Sectiecoördinator  
 

  
Marianne de Wild 

 
De Commissie Onderzoek van de Rekening (COR) 
heeft in 2007 zeven keer vergaderd. Bij 
Kadervorming en kaderstelling kwamen o.a. aan de 
orde:  
- Het programma van eisen voor de benoeming 

van een nieuwe accountant;  
- Normen- en toetsingskader rechtmatigheid 

2007; 
- De ambities van de COR in de periode 2007 – 

2011; 
- De hoofdstukken waaruit een 

onderzoeksformat hoort te bestaan;  
- De samenwerking met Randstedelijke 

Rekenkamer;  
- De benoeming beoordelingscommissie 

aanbesteding accountancydiensten;  
- Het Normen- en toetsingskader voor de 

accountantscontrole DLG en DR (Dienst 
Landelijk Gebied van het ministerie van LNV) 
en DR (Dienst Regelingen, eveneens van LNV).  
 

Onder Controle en verantwoording kwamen aan de 
orde:  
- Een terugblik op het eigen functioneren in de 

afgelopen Statenperiode 2003-2007;  
- De jaarstukken Provincie Zuid-Holland 2006, 

inclusief de aanbiedingsbrief, de 
Statenvoordracht, de accountantsverklaring en 
rapport van bevindingen;  

- De jaarrekening 2006 van het Provinciaal 
Fonds Nazorg gesloten stortplaatsen; 

- Het Rapport van bevindingen betreffende de 
aanvullende accountantswerkzaamheden; 

- De Kaderregeling Inkoop en Aanbesteding 
2006; 

- Een brief van statenleden Van Dieren en Van 
der Zwet over de resultaten van het 
literatuuronderzoek naar beheer en 
onderhoud. 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

Ruimte en Wonen 

                     
Koos Verbeek   Ton van der Stoep 
Sectiecoördinator 

     
Etienne van Nassau  Theo Edel 
 
In de commissie Ruimte en Wonen was het tot na 
de zomer rustig. De voortgang van enkele lopende 
ontwikkelingen is aan de orde geweest zoals de 
Transformatievisie Merwedezone, de ruimtelijke 
ambitie Stedenbaan 2020 en de integrale 
ruimtelijke visie As Leiden-Katwijk. 
 
Nieuwe onderwerpen zijn de Regionale 
Ontwikkelingsorganisatie Zuidplas (ROZ), de 
Compensatie Bollengrond, waarbij het CDA van 
mening is dat getracht moet worden het areaal in 
stand te houden, en de Woonvisie, waarbij door 
het CDA de nadruk is gelegd op de afschaffing van 
de contingenten-systematiek zoals die in de 
Hoeksche Waard en Goeree-Overflakkee nog 
steeds wordt gehanteerd. In het najaar zijn twee 
onderwerpen op de agenda gekomen, die in 2008 
nog steeds spelen: 
 
- Het tracé 380 kV is eigenlijk een issue dat in 

de eerste instantie een rijkstaak is. Aangezien 
een groot deel van dit tracé door Zuid-Holland 
loopt, pleit de CDA fractie ervoor dat deze 
leiding ondergronds wordt aangelegd; 

- De nieuwe Wet Ruimtelijke Ordening heeft 
voor de provincie grote gevolgen. Zo zal de 
systematiek van de goedkeuring van 
gemeentelijke bestemmingsplannen gaan 
vervallen en het fenomeen van streekplannen 
zal gaan verdwijnen. Hiervoor in de plaats 
komt de Provinciale Structuur Visie.  

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

                     

 

Samenleving 

    
Yaşar Vural   Elly van den Bosch 
Sectiecoördinator 

    
Wiebrand Dijkstra  Peter Lamers 
 
Het CDA streeft naar een mooi en sociaal Zuid-
Holland: mensen in Zuid-Holland moeten kunnen 
werken, zich kunnen ontplooien en participeren in 
de samenleving. Maatschappelijke voorzieningen, 
cultuur-historische kwaliteiten en historisch 
erfgoed leveren hiervoor een belangrijke bijdrage.  
 
Jeugdzorg 
Jeugdzorg en vooral de toegenomen wachtlijsten 
stonden hoog op de agenda van de commissie 
Samenleving in 2007 . Een speciale 
themavergadering was geheel aan dit onderwerp 
gewijd. Het uitvoeringsprogramma 2008 is 
vastgesteld, evenals de Uitgangspuntennotitie 
Beleidskader Jeugd 2009-2012.  
 
Wonen, Welzijn en Zorg in de regio's 
Het Initiatiefvoorstel van 2006 over Wonen, 
Welzijn en Zorg in de regio’s is in 2007 enige keren 
aan de orde geweest. De gedeputeerde liet weten 
weinig behoefte te hebben aan een jaarlijkse 
rapportage over Wonen, Welzijn en Zorg in de 
regio´s; uiteindelijk is besloten dat het onderwerp 
Zorg zal worden betrokken bij Ruimte en Wonen en 
Mobiliteit. 
 
Arbeidsmarkt en mobiliteit 
De commissies MKE en SML spraken af om 
gezamenlijk een themabijeenkomst Arbeids-markt 
en Onderwijs te houden. Deze themabijeenkomst 
staat gepland voor maart 2008. 
 
Zorgbelang Zuid-Holland 
De Regionale Patiënten en Consumenten Platforms 
RPCP’s zijn in 2007 gebundeld in één provinciale 
organisatie, Zorgbelang Zuid-Holland. Deze 
organisatie voor ondersteuning van zorgvragers in 
de hele provincie krijgt nader vorm. Er is door de 
sectie SML meegedacht over de betrokkenheid van 
oudere zorgvragers bij de nieuwe organisatie.  
 
Bibliotheken 
De Provincie en de bibliotheken zijn samen op weg 
naar betere en bredere bibliotheken. Dit wordt 
verwoord in de ‘Marsrouteplan Bibliotheken’. 
Werkbezoeken 
De commissie SML bezoekt maandelijks een 
instelling. In 2007 waren dit:  
Op 23 mei een lunchbijeenkomst met de culturele 
instellingen in het Provinciehuis;  

Op 20 juni een kennismakingsbezoek in Den Haag 
met JSO en PJ Partners;  
Op 12 september een werkbezoek aan de Horizon, 
Instituut voor jeugdzorg en onderwijs, te Alphen 
a/d Rijn;  
Op 10 oktober een werkbezoek aan Bureau 
Jeugdzorg Haaglanden te Den Haag;  
Op 7 november een werkbezoek aan het 
Erfgoedhuis te Delft;  
Op 12 december een werkbezoek aan het 
Kunstgebouw te Rijswijk. 
 

Streekplancommissie 

 
Kees van der Zwet       
Commissievoorzitter 

     
Ton van der Stoep  Marianne de Wild 
Streekplan West   Streekplan Oost 

      
Peter Lamers   Theo Edel 
Streekplan Rijnmond  Streekplan Zuid 
 
In de nieuwe statenperiode is de behandeling van 
de streekplannen afgesplitst van de commissie 
Ruimte en Wonen.  
 
West 
Streekplancommissie West is bijeen geweest in het 
kader van de 7e herziening streekplan West. In 
december werd de herziening voor de 
RijnGouwelijn en de aanvraag voor Swetterhage te 
Zoeterwoude besproken. Het verzoek uit 
Zoeterwoude heeft vanuit geheel PS geen 
ondersteuning gekregen en is in de Provinciale 
Staten ook afgewezen. 
 
Oost 
Ook streekplancommissie Oost is enkele keren 
bijeen geweest zoals voor de verplaatsing Spelt, 
Driehoek Benthuizen, Oude Rijnzone, maar met 
name de streekplanherziening Krimpenerwaard, 
waarin aan de orde komen het bedrijventerrein 
Veerstalblok, N210 en Zuidelijke Randweg Gouda, 
Veenweidepact een natuurgebied van 2450 hectare 
met de natte as. Het discussiepunt hierbij is met 
name gericht op het bedrijventerrein Veerstalblok, 
hetgeen niet opgenomen is in het ter visie gelegde 
streekplan. 
 



 

                     

 

Initiatiefvoorstel Communicatie 
Op 19 september werd het door Koos Verbeek en 
Elly van den Bosch ingediende initiatiefvoorstel 
communicatie door een ruime meerderheid van 
Provinciale Staten gesteund.  
 

 
 
De bedoeling is dat op een maandelijkse pagina in 
de huis-aan-huis bladen informatie komt over wat 
de provincie betekent voor de burgers. 
Achtergrond van het initiatiefvoorstel is dat bij de 
Statenverkiezingen van 7 maart jl. weer eens bleek 
dat de gemiddelde burger nauwelijks bekend is 
met de provincie en dat deze bestuurslaag nog 
altijd onzichtbaar is.  
 
 

 

Schriftelijke vragen 
In 2007 zijn (mede) namens het CDA vragen 
gesteld over de volgende onderwerpen: 
 
Januari:   
Zenderindeling regionale omroepen; Ontvangst 
RTV West in buitengebied; Ondertiteling bij RTV 
West en Rijnmond; Verkeersveiligheid N207 
Rijnsaterwoude 
Februari:  
Satellietschotels 
Maart: 
Wachtlijsten Jeugdzorg; 
Nieuwbouw Fioretti  College Hillegom 
Juli: 
Explosief groeiende wachtlijsten jeugdzorg 
Augustus: 
Ontwikkeling bedrijventerrein Veerstalblok; 
Aanrijtijden ambulances 
September: 
Bestrijding Jacobskruiskruid; 
Onderhoud regeringstoestellen Rotterdam Airport 
Oktober: 
Aanleg regionaal bedrijventerrein Hoeksche Waard; 
Greenport Duin- en Bollenstreek; 
Kustveiligheid; 
Ontwikkeling Oude Rijnzone 
November: 
Kiezen voor weidevogels; 
Greenportontwikkeling Bollenstreek 
December: 
Crisisplaatsing voor jongeren met een machtiging  
 

 

 

 

 

 

Moties en amendementen 
In 2007 zijn door het CDA de volgende moties en 
amendementen ingediend en aangenomen: 
 
27 juni: 
Motie Omzetten startnotitie in ontwerp-Streekplan 
(Herziening Streekplan West) 
Motie Compensatiegebied glastuinbouw (idem) 
Amendement Waterberging Poelpolder (idem) 
17 oktober: 
Motie A4 topprioriteit (Bestuurlijke Afspraken 
Urgentieprogramma Randstad) 
14 november: 
Motie Bereikbaarheidsoffensief (Begroting 2008) 
Amendement Stelpost Heroverweging Taken 
(idem) 
 

 

 

 

Contactgegevens statenfractie 
CDA statenfractie ZH 
Provinciehuis / Kamer C 149 
Postbus 90602 
2509 LP  DEN HAAG 
 
Bezoekadres: 
Zuid-Hollandplein 1 
2596 AW  DEN HAAG 
 
Telefonische bereikbaarheid: 
Tel. 070 - 441 6834  
(fractiekamer Provinciehuis op maandag en 
woensdag) 
 
Email: 
cda@pzh.nl 
 
Website 
www.zuidholland.cda.nl 
 
Medewerkers: 
 

 
 
 
 

 

Beleid en organisatie: 
Anita de Vogel 
Tel. 070 - 328 2330 
Mob. 06 - 2340 2521 
ae.de.vogel@pzh.nl 

 

Communicatie:  
(sinds 01-01-2008) 
Désirée de Jong-van de 
Graaf 
Tel. 070 - 36 77 498 
Mob. 06 - 1895 5725 
d.de.jong@pzh.nl 
 

 




